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	مستخلص البحث


           تتطلب النهضة العربية الإسلامية توجيه العناية والاهتمام بتتبع مصادر المعلومات وتقصى الجوانب المختلفة من تراثنا الثقافي والفكري ، فنحن لا تعوزنا مصادر معلومات بقدر ما نحن في حاجة ملحة إلى الأدوات الببليوجرافية التي تجمع شتات هذه المصادر ، وتعرّف بها وتتبعها بطريقة علمية من مظانها المختلفة من أجل مساعدة الباحثين والدارسين وذوي الاختصاص على الإفادة منها فضلاً عن أنها تعتبر دعامة أساسية من دعامات البناء الحضاري والتقدم العلمي .
	والدوريات باعتبارها من مصادر المعلومات المعتمدة لتميزها بالجدة والابتكار فيما تنشره من دراسات وبحوث ، فإنها أيضاً تتميز بالثراء الفكري الذي لا يتحقق لأي مصدر آخر ، وخاصة الدوريات المتخصصة وعلى قمتها الدوريات الإسلامية .
	ولكن هذه الثروة الفكرية والتي تتمثل في الدوريات الإسلامية ، تحتاج إلى التعريف بها والإعلام عنها حتى يحاط أهل الاختصاص علماً بما صدر في مجالهم من دوريات للإفادة مما تتضمنه من بحوث ودراسات من ناحية ، ومن ناحية أخرى لعدم تكرار البحوث والدراسات المستقبلية .
	وتكمن أهمية دراسة الموضوع في أن الدوريات الإسلامية لها تأثير مباشر وفاعلية سريعة على عقول القراء و اتجاهات الباحثين ، فضلاً عن إنها تساعد في وضع لبنة متينة في بناء الوحدة الإسلامية المنشودة ، وذلك من خلال ما تنشره من أفكار ومباحث لعلماء المسلمين في مختلف أنحاء المعمورة .
	ويعالج هذا البحث الدوريات الإسلامية من حيث الدراسة والتأريخ والنشأة والتطور ، فضلاً عن دراسة الاتجاهات العددية والنوعية والموضوعية لها ،و وذلك من خلال خمسة مباحث تمثل أركان البحث كله ، ولقد خطط لهذه المباحث بطريقة علمية على النحو التالي : 
*المبحث الأول : وسيتناول تعريفاً إجرائياً لمفهوم الدورية الإسلامية ، كأساس تنطلق منه وتبنى عليه دراسة الموضوع كله وتحدد نطاقه النوعي.
*المبحث الثاني : وسيعالج الأوضاع المجتمعية التي عايشتها المجتمعات الإسلامية وأثرت بصورة مباشرة على وضعية الدوريات الإسلامية كماً ونوعاً .
*المبحث الثالث : وسيتتبع النشأة التاريخية للدوريات الإسلامية في العالم الإسلامي في محاولة لرصد وتسجيل أوضاعها منذ نشأتها (1887 م) وحتى يومنا هذا . 
*المبحث الرابع : وسيعالج بعضاً من قضايا الضبط الببليوجرافي للدوريات الإسلامية واضعاً خطة علمية منهجية لحصر ورصد وتسجيل هذه الدوريات من مظانها المختلفة . 
*المبحث الخامس : وسيخصص للدراسة والتحليل الكمي لمجموعة المتغيرات الببليوجرافية المرتبطة بالدوريات الإسلامية واستخلاص النتائج المفيدة .
وإتماماً للفائدة فستلحق بالدراسة قاعدة بيانات للدوريات الإسلامية الصادرة في العالم الإسلامي خلال فترة الدراسة ( 1887م – 2006م ).
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	Abstract


The Islamic and Arab growth needs care to followed the information sources and investigated the different sides from the intellectual and cultural heritage, we are  not lacking  information sources as far as insistent need to bibliographic tools  that gathers the separation  of these sources and recognizes it in a scientific way for assistance  of researchers and learners and specialist  to  benefiting from it , besides that it considers as main support of the cultural structure & scientific progress supporting  .
The periodicals consider on of the reliable information sources of their distinction by the seriousness & the creation as they publish from studies and researches, they also distinguished by the intellectual that does not materialize to any other source, specially the specialist periodicals on their top the Islamic Periodicals  . 
But this intellectual wealth that represent in the Islamic Periodicals, needs the definition of it and the media about it until the specialized people knowledge of what was issued in their field by periodicals for utilized from researches and studies from one side & on other hand to non repetition of researches and studies.
the importance of this study lies on that Islamic periodicals has  direct effect and a fast effectiveness on the readers minds and the researchers trends, besides it helps in putting a strong base in building desired Islamic unity, through what published  from ideas and researches  to the Muslim scientists all over the world  .
This study discuss  the Islamic periodicals in terms of study, history and development, besides the study of numerical , qualitative and objective trends, through five topics represent all  research, it has planned to these topics in a scientific method  as follows :
First topic: 
It will cover a procedural definition of the Islamic Periodicals concept, as a basis that results from it and claimed on it the study of topic all and its qualitative scope was determined. 
Second topic: 
It will solve the social situations that Muslim communities witnessed and affected directly the status of Islamic periodicals quantitatively and qualitatively. 
Third topic: 
It will follow the historic growing of Islamic periodicals in Islamic world in attempt to observe & record their situations since their growing up 1887 AD and till now.
Fourth topic: 
It will treat some of the bibliography control issues for Islamic Periodicals putting scientific plan for collecting and recording these periodicals .
Fifth topic: 
It will be allocated to study and quantitative analysis to group of bibliography variables related to Islamic periodicals and extract the useful results. 
Finally as a result of this study a database of Islamic periodicals join this study that published in Islamic world during period of study (1887 - 2006)  , It will be established.

